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grup dient: «La mala gestió de l’anterior govern del PP ha 
afectat a la Comunitat Valenciana molts milions d’euros que 
necessitaven famílies, agricultors i empreses .» Estem abso-
lutament d’acord en el diagnòstic, encara que eixa afirmació 
ens podria valdre fa dos anys .

Però en estos moments, bé, després de tindre la informa-
ció de totes les qüestions que avalen esta afirmació, ajudes 
considerades il·legals en el finançament de la Ciutat de la 
Llum, multes per mala gestió d’ajudes agrícoles per ocul-
tació de factures i malversació del dèficit per l’adjudicació 
fraudulenta de projectes, és a dir, estaríem tota la vesprada 
justificant una afirmació vàlida. Però pensem que en estos 
moments ens dóna una certa sensació que s’està defugint el 
problema .

Anem a vore, pensem que açò estava cantat i era cert, però 
que siga a partir del Seminari de Sagunt quan el Consell 
prenga com a objectiu crear grups formats de la gestió espe-
cífica d’estos grups, d’estos programes europeus, ens pareix 
una cosa que ens ve en retard . Ens ve en retard . A pesar de 
totes les traves de tipus burocràtic, pensem que la iniciativa 
del Consell en posar gent capacitada i formada destinada a 
millorar esta catastròfica gestió que, estem d’acord que va 
incórrer el Partit Popular en anteriors legislatures, doncs ens 
ve un poquet tard .

No solament això, sinó també anunciar diverses actuaci-
ons com un Pla d’acció de finançament europeu en estos 
moments o la reestructuració de la Fundació Comunitat 
Valenciana Regió Europea . Que, per cert, què fa Iberdrola en 
el patronat d’aquesta fundació? Per què no hi ha cap univer-
sitat en el patronat d’aquesta fundació? O la reestructura-
ció del Consell Valencià d’Afers Europeus . Ens pareixen totes 
iniciatives importants, adients, però el que no entenem és 
que després de quasi de més de dos anys de govern estigam 
pràcticament en les beceroles .

Eixa és la sensació que ens dóna i eixes són les dades que 
hem pogut recuperar, a més de l’arbitrarietat de l’assignació 
de partides d’estos plans europeus en l’exercici pressupostari 
de caràcter anual .

No sé si pot aportar un poc més de llum sobre este estat 
pressupostari perquè la informació que n’hi ha en la web de 
La Generalitat doncs realment és bastant decebedor .

I no sé si pot aportar també un poc de llum sobre la conse-
cució dels objectius de la Direcció General de Finançament i 
Programes Europeus, que fent una repassada, no sé, i açò, bé, 
encara que no és amb massa rigor doncs també l’estat d’ava-
luació grosso modo ens pareix també un poc decebedor .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor diputat .

Conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

La pregunta important és, ¿quina raó té este govern per a 
defugir les avaluacions a (inintel·ligible)  . . .? Li acabe d’explicar 
quins han sigut els retards on han entrat també, per exem-
ple, l’administració general de l’estat perquè no pugam ser 
òrgans intermedis fins fa quatre dies. En fi, de tota manera 
puc donar-li alguns detalls, de veritat, malgrat tot això que li 
acabe de dir en la primera part de la intervenció .

Per allò que fa referència al programa Feder, en el comité 
de seguiment del programa que tingué lloc el 12 de juny, es 
va aprovar l’informe anual d’execució corresponent a 2016 
informant-hi de la realització de pagaments per import supe-
rior a 94 milions d’euros, la qual cosa permet pensar que al 
final del 2018 es podrà arribar a la xifra de 266 milions assig-
nats per al 2015 .

Pel que fa al programa operatiu fons social europeu, la previ-
sió d’execució –segons les dades dels òrgans gestors– se 
situa per damunt dels 30 milions d’euros per a finals d’en-
guany, xifra que ens situaria prou de l’objectiu per a finals del 
2018 d’executar els 34,2 milions d’euros que corresponen a 
l’assignació del 2015 .

Quant al programa operatiu d’ocupació juvenil la situació 
és un poc més preocupant –ací ho hem de dir tot– perquè la 
gestió s’ha trobat amb una manca de planificació de lideratge 
per part de l’administració general de l’estat . No obstant això, 
com que este programa fou aprovat dins de 2014, les certifi-
cacions corresponents a la dotació d’eixe any s’han de fer . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

I és per això que tot això, bé, en fi (soroll de papers), si vol més 
xifres ¡li les done! Però la veritat és que amb estos retards 
que hem fet, doncs, la veritat és que jo estic bastant orgullós 
de com estem funcionant malgrat tot, ¿eh? (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Anem a passar a la següent pregunta, que és la número 
931, que formularà el diputat Antonio Woodward, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, també al conseller d’hisenda .

Quan vullga, senyor Woodward .

El senyor Woodward Poch:

Buenas tardes, señor conseller .
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Me gustaría añadir «felicidades» por la reforma del sector 
público pero parece que no es así, ¿verdad? De momento, 
vamos por la tercera petición por parte de nuestro grupo 
de auditoría en sector público para ver la eficiencia de estos 
organismos o entidades que sobran –si sobran–, y tomar las 
decisiones en consecuencia . Mire, no desistimos y siempre 
dicen que a la tercera va la vencida .

Bueno, mi pregunta va dirigida a una de esas empresas, 
VAERSA –como usted bien sabe–, aunque también podría 
dirigirse a otras empresas dentro del sector público instru-
mental que están en la misma situación .

Tampoco entraré en el tema de la triste y chapucera refor-
mulación de cuentas del 2016 y si era un maquillaje para 
dar beneficios y mejorar su imagen o si, por el contrario, 
esas cuentas iniciales formuladas harían imposible reponer 
el personal que cesa en la empresa, aunque la salvedad del 
informe de auditoría que hemos conocido puede que dé al 
traste con ese maquillaje de las cuentas del 2016 .

Hoy, hemos conocido por medio de un tuit de la empresa la 
publicación en el Diario Oficial de la Generalitat Valenciana del 
cese del director general, Vicent García i Llorens, en sesión 
del consejo de administración del pasado 26 de julio del 2017 
y, a su vez, el sorprendente nombramiento como nuevo direc-
tor general de Benjamín Maceda López, curiosamente muy 
cuestionado por un sindicato con una alta representación 
entre los trabajadores de la empresa, y entre medio hubo una 
huelga secundada por la mayoría de los trabajadores en rela-
ción a la problemática de la RPT .

Pero me centro en la pregunta que no es otra que conocer 
en qué estado se encuentra el informe de competencia de su 
conselleria respecto a la relación de puestos de trabajo elabo-
rada por VAERSA .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias .

Quan vullga vosté .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Presidenta .

Senyoria, amb relació a la pregunta que fa vosté sobre l’es-
tat actual de l’informe que la Conselleria d’Hisenda i Model 
Econòmic ha d’emetre sobre la mercantil VAERSA, en virtut 
de les seues competències en matèria del sector públic de La 
Generalitat, he de dir-li, abans que res, que al maig del 2015, 
en les eleccions autonòmiques, només una RLT del sector 
públic estava informada favorablement, després de ¡vint 
anys!, ¡una!, ¡una! Evidència clara que les plantilles del sector 
públic instrumental no havien estat sotmeses a cap tipus de 
control . ¿Què hem fet des d’aleshores? Que és el que a vosté 
li interessa, evidentment, per estar en estes (inintel·ligible)  . . .

Avui tenim, ¡atenció!, vint RLT informades favorablement, 
¡vint!, en dos anys ¡vint!; en vint anys, ¡una! Hem creat la 
comissió de diàleg social, que és un espai on abordar des de 
la responsabilitat, el diàleg i la complicitat amb els represen-
tants sindicals la problemàtica del personal . Així mateix, a la 
llei d’acompanyament de pressupostos de 2017 ja vam posar 
límits –com sap vosté– a les retribucions salarials detectades 
les irregularitats existents al llarg de l’època del Partit Popular .

I, ara, parlem de VAERSA . S’estan ultimant els tràmits en 
coordinació amb l’entitat perquè el més prompte possible 
s’aprove finalment l’RLT, relació de llocs de treball, i la massa 
salarial, i en definitiva es clarifique una entitat que durant 
molts anys ha estat sumida en el caos i l’opacitat de gestió . 
Alguna vegada he dit en seu parlamentària que això del 
sector públic semblava una cova de lladres, ho reafirme avui 
una altra vegada, ¿eh?

Basta dir que l’última massa salarial, senyor Woodward, l’úl-
tima massa salarial aprovada de l’entitat data –¡atenció!– del 
4 d’agost del 2006, i que mai ha tingut una relació de llocs de 
treball, ¡mai!, ¡mai! VAERSA no ha tingut ¡mai! una relació 
de llocs de treball informada favorablement per l’òrgan de La 
Generalitat competent en matèria del sector públic .

I per si això fóra poc, la gestió deficient i plena d’obscuran-
tisme dels governs anteriors feia que l’entitat no comptara amb 
un sistema organitzatiu que permetera identificar els llocs de 
treball de l’entitat, perquè únicament n’hi havia una identificació 
dels treballadors i de les seues successives novacions contractu-
als però sense cap connexió amb els llocs de treball; sabíem les 
persones i el contractes però no sabíem els llocs de treball, que 
és del que una empresa pública s’ha de saber . En altres paraules, 
una gestió vinculada amb noms i cognoms i no a funcions, rols, 
llocs de treball, és a dir, una gestió gens professional .

És per això que, prèviament a l’elaboració de l’RLT, –l’RPT–, 
ha estat necessari rastrejar la traçabilitat dels llocs i dels 
contractes del personal, de totes i cada una de les persones 
que estan allí (rient), és una feina increïble, des que va apro-
var l’última massa salarial de 2006 –cal repetir-ho–; tenint 
en compte, a més a més, que des d’aleshores s’ha produït un 
important increment d’activitat de l’entitat i de contractació 
de personal que no comptaven amb cap reflex en instrument 
de control, ¡cap!, ¡ni un!

I, a banda d’això, també l’absència d’un sistema organitzatiu, 
d’un organigrama bàsic, va fer que n’hi haguera una absèn-
cia de sistematització en la política de classificació de llocs de 
treball i, per tant, de retribucions dins de l’entitat, agreujat 
tot pels drets que els treballadors han anat adquirint en els 
tribunals en eixa situació de desordre organitzatiu per l’apli-
cació de la normativa local .

Tot plegat, ha obligat a escometre la tasca d’identificar i codi-
ficar el sistema de llocs de treball, qüestió que ha retardat la 
formulació d’un organigrama coherent i racional que tinga en 
compte els drets dels treballadors i de la diversitat de funci-
ons de l’entitat . Es tracta de reconstruir la història dels recur-
sos humans d’una empresa gran i molt complexa construïda 
des de l’opacitat i pràctiques de gestió personalista .

Tot i això, el canvi de model de gestió dels recursos humans . . .
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La senyora vicepresidenta primera:

Conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 . . .a l’entitat VAERSA ha permés ja convocar borses de treball 
transparents amb 2 .000 participants, i en breu termini, 
potser dins d’uns dies, estarà aprovada l’RLT .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Senyor Woordward .

El senyor Woodward Poch:

Con todos los respetos, señor conseller, si hubiera querido 
saber toda la problemática le hubiera preguntado por la 
problemática . La conocemos . Quería saber cuándo va a estar 
la RPT disponible de VAERSA .

Espero y confío en sus palabras y que no tengamos que 
volver a preguntarle de nuevo por la RPT, pero –ya le digo– 
me hubiera gustado que me hubiera dado una fecha más 
significativa y más directa.

Muchas gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Continuem amb la pregunta 990, que formula el dipu-
tat Emigdio Tormo, del Grup Parlamentari Ciudadanos, a la 
consellera de justícia .

Senyor Tormo, ja .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señora vicepresidenta .

Señora consellera, muy buenas tardes .

¿En qué situación se encuentran los juzgados especializados 
en cláusulas suelo de la Generalitat valenciana?

La senyora vicepresidenta primera:

Señora consellera, cuando quiera .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gracias, presidenta .

Señor Tormo, buenas tardes .

Mire, le voy a informar .

Según los datos que nos ha facilitado el Tribunal Superior 
de Justicia, el Juzgado de Primera Instancia número 6 de 
Castellón tiene un total ahora mismo, ha recibido 457 
demandas; el de primera instancia número 5 de Alicante, el 
bis, 2 .086; y el de primera instancia, 25 bis de Valencia, 3 .576 .

Esto desde luego supone, señor Tormo, que en tres meses y 
medio las previsiones del consejo han quedado superadas; 
superadas con creces, y desde luego superado el modelo que 
el Consejo General del Poder Judicial puso en marcha .

Estamos esperando las comunidades autónomas que nos 
convoquen, de nuevo, a esa comisión de seguimiento para 
poder evaluar el modelo, y desde luego creo que es impor-
tantísimo cambiarlo .

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, consellera .

Señor Tormo, para continuar .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señora vicepresidenta .

Señora consellera, el Real decreto ley 1/2017, de protección 
de consumidores, ha tenido unos efectos mínimos sobre la 
problemática de las medidas que se facilitan para la devolu-
ción de cantidades debidamente satisfechas por parte de los 
ciudadanos, de los usuarios de productos de banca .

En este caso, los únicos beneficiados han sido paradójica-
mente las entidades bancarias puesto que han dispuesto 
de una gran cantidad de dinero, probablemente decenas o 
centenares de millones de euros de los ciudadanos durante 
meses en sus cuentas produciendo los efectos que los bancos 
también saben realizar .

Conclusión: la ineficacia del decreto lleva como contrapar-
tida, como hecho constatable y constatado la reclamación 
judicial, una vez más la incapacidad de previsión, la incapa-
cidad de prever tanto de los gobiernos que hacen la medida 
como de aquellos que tienen que encargarse de pedir los 
medios suficientes para que el ciudadano no se vea menosca-
bado en sus derechos .

Mire, los datos que usted me da son incluso peores de los que 
yo dispongo, para eso es usted la consellera . Yo tenía los datos 
del juzgado especializado de Valencia en 2 .500, usted los 
aumenta; el de Alicante 1 .500, también los aumenta en casi 
500 casos más; y en Castellón, de 300 a 457 .


